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در سال جاری رخ می دهد 
پیش بینی افزایش گرد و خاک در 
ایران و برخی کشورهای منطقه 

بحران  مدیریت  و  اقلیم  ملی  مرکز  رئیس 
خشکسالی با اشاره به خشکسالی ها و کم بارشی ها 
به  کرد:  اظهار  همسایه  کشورهای  و  ایران  در 
دلیل افزایش خشکی و کم بارشی در خاورمیانه 
و شمال آفریقا، انتظار می رود با توجه به گرم 
شدن هوا و نبود پوشش گیاهی مناسب به سبب 
افزایش  و خاک   گرد  میزان  بارندگی ها  کاهش 
یابد. روز ۱۴ فروردین سال جاری همزمان با پایان 
تعطیلات نوروزی سازمان هواشناسی نسبت به 
وزش باد شدید، خیزش گرد و خاک و کاهش 
کیفیت هوا در برخی استان ها هشدار داد. این 
در حالی است که سال گذشته )۱۴۰۱( نیز از  ۱۶ 
فروردین ماه هشدارهای هواشناسی مبنی بر ورود 
گرد و خاک به کشور و کاهش کیفیت هوا صادر 
شد. افزایش آلودگی هوای ناشی از پراکنده شدن 
ذرات گرد و غبار به حدی شدت یافت که در آن 
برهه زمانی هوای برخی استان ها از جمله تهران 
با رسیدن به شخص ۵۰۰ در شرایط خطرناک قرار 
گرفت. درباره علت این گرد و غبار غلیظ هوا در 
فصل بهار و تابستان رئیس مرکز ملی اقلیم و 
مدیریت بحران خشکسالی می گوید: گرد و غبار 
ایران سیستم های مهاجری  موجود در عراق و 
و  به شرق  غرب  از  بهار  فصل  در  که  هستند 
اواسط  تا  و  می شوند  منتقل  غرب  به  یا شرق 
تابستان بیشترین شدت، غلظت و گستردگی را 
دارند. علت بروز آن ها نیز کمبود رطوبت و نبود 
ساز و کار مناسب، خشکی محیط، کم بارشی و 

خشکسالی های سالانه است.
وی ادامه می دهد: به دلیل کاهش بارندگی ها 
شکل  به  خاک هایی  و  گرد  انتظار  می توانیم 
هر  باشیم.  داشته  را  کوتاه مدت  در  فراوان تر 
چند که علاوه بر کانون های خارجی، مناطقی 
اخیر  سال های  در  یا  که  هستند  کشور  در 
کانون های گرد و خاک جدید را تشکیل داده اند 
و یا از گذشته بوده اند و وسعت آن ها افزایش 
یافته است. از جمله این مناطق به بخش هایی از 
جنوب تهران، جنوب استان البرز - که در گذشته 
و  فصلی  دریاچه های  رودخانه،  بستر  دشت، 
آبگیرهای فصلی بودند - و تالاب گاوخونی استان 
اصفهان می توان اشاره کرد چراکه خشک شده 
و به مناطق مستعد خیرش گرد و خاک تبدیل 

شده اند.
درباره  ایسنا،  با  گو  و  گفت  در  احدوظیفه 
آن  خارجی  کانون های  و  خاک  و  گرد  مسئله 
همچون   منطقه  کشورهای  برخی  کرد:  اظهار 
از نظر شرایط جوی،  اردن ، عراق و عربستان 
وضعیتی مشابه ایران را تجربه کرده اند و وقتی 
که بارندگی ها کم باشد، رویش علفزارها کاهش 
می یابد و زمین لخت می شود، در این صورت آن 
محدوده در معرض فرسایش بادی قرار می گیرد 
بنابراین با عبور سیستم های فعال هواشناسی، 
وزش باد حاصل از این سیستم ها، گرد و خاک 
را به راحتی بلند می کند و با گذر از غرب به شرق 
توده های گرد و خاک را به کشور ما نیز منتقل 
می کند که شدت و اندازه آن نیز طی هر سال با 

سال دیگر بسیار متفاوت است.
بحران  مدیریت  و  اقلیم  ملی  مرکز  رئیس 
تعداد  اخیر  دهه  یک  طی  افزود:  خشکسالی 
دارند  نیز  زیادی  شدت  که  خاک هایی  و  گرد 
افزایش  می دهند،  قرار  تاثیر  تحت  را  ایران  و 
یافته است که از جمله دلایل اصلی آن توسعه 
شمال  و  خاورمیانه  منطقه  در  خشکسالی ها 
آفریقا است و امسال نیز با توجه به اینکه سال 
خشکی است و مناطق مرکزی، شرقی و شمالی 
دریافت  را  کمتری  بارش های  مراتب  به  کشور 
مناطق  این  در  موجود  دریاچه های  و  کرده اند 
تبدیل  خاک  و  گرد  خیزش  مستعد  بستر  به 
شده اند، انتظارمی رود با توجه به گرم شدن هوا 
و نبود پوشش گیاهی مناسب به سبب کاهش 

بارندگی ها میزان گرد و خاک  افزایش یابد.
وظیفه در پایان نیز به نفوذ توده های گرد و 
غبار از کشورهای همسایه در شرایط خشکسالی 

و کم بارشی اشاره کرد.

تاثیر گرانی ها بر سلامت چشم
 مردم قید عینک طبی را زده اند

آیا عینک طبی ضرر دارد؟ این سوال در نگاه اول 
بسیار عجیب به نظر می رسد! همه از عینک طبی 
برای اصلاح مشکلات بینایی خود استفاده می کنند. 
این طور به نظر می رسد که عینک یک  بنابراین 
انسان  برای چشم  نباید  و  وسیله کاربردی است 
اگر  که  است  واقعیت  اما  باشد.  داشته  ضرری 
شما از عینک طبی خود به درستی استفاده نکنید، 
همین وسیله ی کاربردی می تواند خطراتی را متوجه 
چشم هایتان کند.منظور از درست استفاده کردن 
چیست؟ اینکه حین انجام فعالیت های پرتحرک 
و پرخطر یا عینک را کنار بگذارید یا از عینک های 
ایمن، نشکن و ضدضربه استفاده کنید. یا نمره 
عینک را دقیقا مطابق با نمره چشم هایتان انتخاب 

کنید. 
اما اخیرا عضو هیأت مدیره انجمن اپتومتری ایران، 
از اینکه بیمه ها از پوشش خدمات اپتومتریست ها 
طفره می روند، به شدت انتقاد کرد و  به مهر گفت: 
تورم و گرانی باعث شده مردم به سلامت چشم های 
خود توجه نکنند.ناصر صادقپور، در آستانه بیست 
و پنجمین کنگره سالیانه انجمن اپتومتری ایران با 
عنوان این مطلب که در سال های اخیر صنعت 
بیمه در کشور رشد چشم گیری داشته و رقابت 
سازمان های بیمه گر به خصوص بیمه های تکمیلی 
در این صنعت قابل توجه است، اظهار کرد: در 
حال حاضر کمتر سازمان و یا شرکت خصوصی یا 
دولتی را می توان یافت که کارکنان آن تحت پوشش 

یکی از بیمه های تکمیلی نباشد.
وی افزود: در حال حاضر ۳۳ بیمه تکمیلی در 
آمار سال ۱۴۰۰،  اساس  بر  که  دارد  وجود  کشور 
میزان دریافت حق بیمه ۱۱۵ هزار میلیارد تومان 
بوده است که ۶۵ هزار میلیارد تومان تحت عنوان 
خسارت در همان سال به مردم باز گردانده شده 

است.
شاخه  در  تکمیلی  بیمه  داد:  ادامه  صادقپور 
درمان، تلاش داشته ضمن توسعه فعالیت انتفاعی 
خود، هزینه های درمانی خانوارهای تحت پوشش 

را کاهش دهد.
میزان تعهد سازمان های بیمه گر به بیمه شده، 
بسته به پرداخت سرانه حق بیمه متفاوت است 
و خدمات مختلفی را تحت پوشش قرار می دهد. 
تقریباً اکثر فعالیت های درمانی تحت پوشش قرار 
داده شده و بیمه متعهد به جبران خسارت بیمه 

گزار خواهد بود.
دارند  تلاش  تکمیلی  بیمه های  افزود:  وی 
به اهداف سازمانی خود، در کنار  برای دستیابی 
کمک به خانوارها برای جبران هزینه های درمان، 
سیاست هایی نیز برای کنترل و کاهش خسارت در 

نظر بگیرند.
صادقپور گفت: ارائه خدمات مربوط به سلامت 
تکمیلی  بیمه های  وظایف  از  قسمتی  نیز  بینایی 
ایران  اپتومتری  است که در همین راستا جامعه 
انتظار دارد بار مالی خانوارهای بیمه شده در زمینه 
تعهد  در  که  طبی،  عینک  و  اپتومتری  معاینات 

بیمه ها قرار دارد به خوبی اعمال شود.
عضو هیأت مدیره انجمن اپتومتری ایران ادامه 
داد: در حال حاضر، با توجه به راه اندازی نسخه 
که  می رود  انتظار  پایه،  بیمه  سه  در  الکترونیک 
خدمات کارشناسان و کارشناسان ارشد پروانه دار، 
به خصوص ویزیت، در سه بخش دولتی، خیریه 
و خصوصی کاملاً تحت پوشش قرار گیرد و بیمار 

نگرانی بابت پرداخت هزینه ها نداشته باشد.
وی افزود: در بیمه های تکمیلی نیز همین انتظار 
هست و جامعه اپتومتری خواهان عقد قرارداد برای 
ارائه خدمات اپتومتری است. زیرا، با وجود تورم 
بالا و گرانی ها، متأسفانه توجه به سلامت بینایی 
خارج  خانوارها  اولویت  از  طبی،  عینک  تهیه  و 
مراجعان  آمار  ما شاهد کاهش  و همکاران  شده 
اند.صادقپور  بوده  اخیر  ماه های  در  به خصوص 
گفت: افزایش تعهد عینک، تسهیل در پرداخت 
هزینه های آن توسط بیمه ها به خصوص بیمه های 
تکمیلی، عقد قرارداد در زمینه پرداخت تعهد عینک 
اپتومتری  از مطالبات جامعه  اپتومتریست ها،  با 

است.
از  امر  این  به  توجه  اینکه  رغم  به  افزود:  وی 
از  بعضی  لیکن  است،  بیمه  صنعت  بدیهیات 
سازمان های بیمه گر مشکلاتی را ایجاد می کنند. 
تجویز  با  عینک  هزینه  پرداخت  عدم  جمله  از 
اپتومتریست، به رغم اینکه بیمه مرکزی بر لزوم 
پرداخت هزینه عینک طبی با مهُر اپتومتریست، 

تاکید دارد.

به گزارش ایلنا، در همین راستان نیز جمعی از افراد 
دارای معلولیت روز ۷ خرداد ماه، در اعتراض به  عدم 
اجرای قانون حمایت از معلولان وعدم توجه دولت در 
برنامه توسعه هفتم به این گروه و ندیدنِ هیچ حمایتی 
برای آن ها در این برنامه، در مقابل ساختمان مجلس 

تجمع کردند.
در برنامه های پنجم و ششم توسعه مطالبات زیادی 

داریم که اصلا به آن ها نرسیده ایم
معلولان  ندای  انجمن  مدیرعامل  کاری«  »محمود 
گرفته شدن  نادیده  درباره  ایلنا  با  در گفت وگو  ایران 
حقوق افراد دارای معلولیت در برنامه هفتم توسعه با 
بیان اینکه مشکل اساسی ما عدم اجرای قانون حمایت 
از افراد دارای معلولیت است، گفت: ما در برنامه های 
پنجم و ششم توسعه مطالبات زیادی داریم که اصلا به 
آن ها نرسیده ایم. اقداماتی را که باید دستگاه ها در برنامه 
پنجم و به ویژه در برنامه ششم برای معلولان خدماتی را 

ارائه می دادند به فراموشی سپرده شده است.
هفتم  برنامه  که  افرادی  متاسفانه  داد:  ادامه  وی 
را تدوین می کنند از سازمان های مردم نهاد در حوزه 
معلولان مشارکت نمی گیرند و مشورتی نمی کنند و به 
تبع حق و حقوق افراد دارای معلولیت از قلم می افتد. 
البته ممکن است سازمان های حمایتی به عنوان بخشی 
اما  باشند  نیز در آن مشارکت داشته  بدنه دولت  از 
از جانب سازمان های مردم نهاد حوزه  آن چیزی که 
معلولیت می توانست مطرح شود مطالبه حقوق اساسی 
افراد دارای معلولیت بود که متاسفانه سازمان های مردم 
نهاد در این حوزه هیچ گونه مشارکتی در تدوین این 

برنامه ها ندارند.
به   اشاره  با  ایران  معلولان  ندای  انجمن  مدیرعامل 
عدم اجرای قوانین در حوزه افراد دارای معلولیت گفت: 
و  توانمندسازی  بحث  در  چه  گذشته  برنامه های  در 
چه در بحث اشتغال افراد دارای معلولیت وظایفی را 
که سازمان هایی مانند سازمان فنی و حرفه ای برعهده 
داشتند، اصلا پیگیری نشده است. البته ما به سهم 
خودمان در انجمن ندای معلولان ایران چندین مکاتبه 
از  و  برنامه داشتیم  این  با دستگاه های تدوین کننده 
مجلس نیز پیگیری کردیم، اما متاسفانه می گویند ما در 
قانون آن چیزی که برای افراد دارای معلولیت لازم بوده 

است را دیده ایم.
با نگاه ناچیز به معلولان نگاه می کنند

افراد  از  حمایت  جامع  قانون  به  اشاره  با  کاری 
دارای معلولیت که در سال ۹۶ به تصویب رسید، 
به  لایحه  صورت  به  قانون  این  کرد:  خاطرنشان 
مجلس ارائه شده است و وقتی به صورت لایحه از 
سوی دولت ارائه شده، به این معنی است که دولت 
پیش بینی هزینه های آن را کرده است و بعد لایحه به 
مجلس ارسال می شود، اما متاسفانه پس از تصویب 
اصلا ماده ۱۰ این قانون به طور کلی فراموش شده 
صندوق  که  است  آمده  قانون   ۱۰ ماده  در  است. 
فرصت های شغلی برای افراد دارای معلولیت تاسیس 
بانک مرکزی  از جمله  الی سه سازمان  شود و دو 
موظف بودند که اقدامات لازم را برای تامین منابع 
انجام دهند. همچنین قرار بود آیین نامه آن ظرف سه 
ماه نوشته شود که متاسفانه همچنان بلاتکلیف بوده 
است و در حال حاضر که ۴ الی ۵ سال از این قانون 
می گذرد، اما همچنان اتفاقی نیفتاده است. در ماده 
۲۷ نیز هم به همین صورت است در ماده ۲۷ نیز 
با توجه به پیش بینی صورت گرفته باید اعتبارات آن 
در بودجه دیده می شد، اما متاسفانه یک هفتم یا 
یک هشتم حداقل دستمزد را به افراد دارای معلولیت 
هم پرداخت نمی کنند، چراکه منابع آن تامین نشده 
است و سازمان بهزیستی نیز به دلیل نبود منابع 

کافی نتوانسته کار را به درستی انجام دهد.
وی ادامه داد: ما از مجلس انتظار داریم افراد دارای 
معلولیت از نظر حقوق مادی و اجتماعی در اولویت 
متاسفانه  اما  شود،  تامین  حقوق شان  تا  گیرند  قرار 
پیشنهاداتی که برای افراد دارای معلولیت داده می شود، 
اگر نگوییم با نگاه های ترحمی است، اما با نگاه ناچیز به 

این قشر می نگرند.

قانونگذار نباید حق یک نفر را به دلیل معلولیت کمتر 
از فرد دیگری ببینند

مدیرعامل انجمن ندای معلولان ایران در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه در ماده ۱۶ برنامه هفتم آمده 
که به منظور تقویت انگیزه بنگاه ها برای به کارگیری 
افراد متقاضی کار با توانمندی ها یا شرایط خاص که 
سازمان  و  خمینی  امام  امداد  کمیته  پوشش  تحت 
و  زندان ها  سازمان  از طرف  یا  بوده  کشور  بهزیستی 
اقدامات تأمینی و تربیتی معرفی می شوند،  به منظور 
توان افزایی این افراد و تسهیل ورود آنان به بازار کار 
با  قرارداد  انعقاد  مذکور،  افراد  درخواست  در صورت 
آن ها با پرداخت های کمتر از حداقل دستمزد و مزایای 
مصوب سالیانه مجاز است، آیا این امر باعث قانونی 
شدن تبعیض نسبت به افراد دارای معلولیت نمی شود، 
گفت: وقتی نیروی کار در یک دستگاهی کار می کند، 
چرا باید بین یک فرد معلول و سالم تفاوت قائل شویم 
و افراد عادی به غیر از حقوق شان مزایای دیگری هم 
داشته باشند اما برای افراد دارای معلولیت به ۷۰ درصد 
مزایا اکتفا کنند. افرادی که قانون را تدوین می کنند 
نباید حق یک نفر را به دلیل اینکه معلولیت دارد از 
فرد دیگری کمتر ببینند. ما اعتراض خودمان را برای 
کمیسیون اجتماعی مجلس و سایر تصمیم گیران ارسال 

می کنیم.
وی ادامه داد: فردی که معلول است حقوقی دارد و 
باید در جامعه حقوق این افراد رعایت شود. شهرداری ها 
وظایفی دارند از جمله اینکه از سال ۹۶ سیستم حمل 
و نقل مناسب سازی شده را برای افراد دارای معلولیت 
شدید و خیلی شدید آماده کرده تا این افراد در یک 
رفاهی حداقلی قرار بگیرند. در تهران از دوره های قبل 
از این هم مواردی بود که در حال حاضر این ناوگان 
مستهلک شده است در شهرستان ها به این موضوع 
به صورت جدی پرداخته نشده و صرفا چند استان این 

موضوع را پیگیری کرده اند.

خاطرنشان  ایران  معلولان  ندای  انجمن  مدیرعامل 
صدور  در  هستند  موظف  شهرداری  همچنین  کرد: 
این نظارت ها جدیت کامل  تمام  بر  پایان کار  پروانه 
داشته باشند تا مجتمع های تجاری، آموزشی، مسکونی 
مناسب سازی شده آماده شوند. اغلب ساختمان هایی 
که در همین ۵ سال گذشته پایان کار گرفته اند را اگر 
بازدید کنید این ساختمان ها یکی پس از دیگری اصلا 
مناسب سازی لازم را ندارند، درست است در خیابان، 
در پیاده روها معابر در بخش هایی مناسب سازی صورت 
گرفته اما در ساختمان های عمومی نگاه جدی به این 
کار نداشته اند و مطالبات معلولان یکی پس از دیگری 

انباشته شده و حل مسئله سخت می شود.
کاری با تاکید بر اینکه انتظار ما از دستگاه نظارتی این 
است که بر این موارد با جدیت نظارت داشته باشند، 
گفت: ما امیدواریم که در قانون هفتم نگاه جدی به 
برنامه  از  چراکه  شود،  معلولیت  دارای  افراد  حقوق 
چهارم ما مطالبات زیادی داشته ایم که همچنان مانده و 
تبدیل به یک سیل انباشته قانون اجرا نشده شده است.
براساس اظهارات دولت و نمایندگان مجلس به زودی 
قرار است لایحه برنامه هفتم توسعه به مجلس ارائه 
شود و مجلس باید جلسات خود را برای بررسی این 

لایحه به صورت فشرده برگزار کند.
حداکثر حمایتی که در جبنه های مختلف باید از 

معلولان صورت بگیرد انجام نمی شود
»کیومرث واله سرمدی« عضو هیات رییسه کمیسیون 
اجتماعی مجلس در گفت وگو با ایلنا درباره  عدم توجه 
به حقوق افراد دارای معلولیت در برنامه هفتم توسعه 
گفت: ما در ارتباط با مشکل معلولان دو معضل داریم 
که به آن کمتر توجه شده است، اول اینکه در قوانینی 
از سوی  که  لوایحی  قالب  در  می کنیم چه  که وضع 
دولت ارسال می شود و چه در قالب برنامه هایی که 

برای توسعه داشته ایم.
وی ادامه داد: مشکل اول این است که ما به صورت 

جامع کامل نسبت به رفع مشکل افراد دارای معلولیت 
حداکثر  واقع  در  و  نکرده ایم  توجه  قوانین  وضع  در 
معلولان  از  باید  مختلف  جنبه های  در  که  حمایتی 

صورت بگیرد انجام نمی شود.
مجلس  اجتماعی  کمیسیون  رییسه  هیات  عضو 
دقیق  اجرای  عدم  نیز  دیگر  کرد: مشکل  خاطرنشان 
همان برنامه ها و قوانینی است که در ارتباط با معلولان 
داریم. یعنی در بسیاری از موارد قوانین را داریم و به 
صورت صددرصد برای حمایت از افراد معلولیت اجرا 

نمی شود.
سرمدی درباره  قانون جامع افراد دارای معلولیت که 
به طور کامل اجرا نمی شود، گفت: هم قانون ممکن 
و همین  باشد  داشته  کاستی هایی  و  است مشکلات 
قانون هم به درستی اجرا نمی شود. چه در بحث سهمیه 
استخدام افراد دارای معلولیت و چه در بحث حمل و 
نقل افراد دارای معلولیت و بحث های حمایتی پرستاری 

از معلولان شدید ما با مشکلاتی مواجه هستیم.
وی ادامه داد: من هنوز برنامه هفتم را به صورت 
کامل ندیده ام و پیشاپیش قضاوت نمی کنم اما با توجه 
به ذهنیتی که از گذشته داریم و همچنین مشکلاتی که 
در وضع قوانین گذشته وجود داشته است، احساس 
می کنم که در برنامه هفتم این مشکل وجود دارد و 
باید در کمیسیون اجتماعی در راستای حمایت از اقشار 
نهادهای  پوشش  تحت  که  جامعه ای  و  آسیب پذیر 
حمایتی هستند مانند معلولان بیشتر باید فعال باشیم.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: انشالله بعد از 
بررسی برنامه و ارائه در صحن علنی بتوانیم مشکلات 
مقام  تعبیر  به  را  معلولیت  دارای  افراد  معضلات  و 
معظم رهبری خوب بفهمیم و در قالب اصلاح قانون 
یا مواد قانون هفتم توسعه بتوانیم به بخش عمده ای از 
مشکلات معلولان توجه کرده و آن را رفع کنیم. تدوین 
قانون جامع کامل و هم نظارت دقیق بر اجرای این قانون 

از وظایفی است که باید به آن عمل شود.

رامین رضایی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه هنوز اعتبار 
تامین تجهیزات توانبخشی مددجویان در سال ۱۴۰۲ ابلاغ نشده 
است، اظهار کرد: در سال جاری با افزایش اعتبار نسبت به سال 
گذشته در زمینه تامین تجهیزات توانبخشی مواجه هستیم که به 
محض پرداخت و ابلاغ آن، تجهیزات موردنیاز نیز به مددجویان 
تامین  بودجه  به وضعیت تخصیص  اشاره  با  ارائه می شود.وی 
تجهیزات توانبخشی طی سال گذشته افزود: اعتبارات برای این 
ردیف به طور کامل پرداخت شد و سازمان بهزیستی براساس 
اولویت و نیازهای افراد معلول سمعک، ویلچر، توالت فرنگی و 
سایر اقلام مورد نیاز مددجویان را تهیه و توزیع کردند.به گفته 
بهزیستی  توانپزشکی  و  روزانه  توانبخشی  امور  دفتر  مدیرکل 
سمعک  هزار   ۳۰ حدود  سالانه  باید  بهزیستی  سازمان  کشور، 

میان  و  تامین  را  توانبخشی  وسایل  دیگر  و  ویلچر  هزار   ۳۰ و 
مددجویان توزیع کند.رضایی در ادامه به وضعیت تامین سمعک 
برای جامعه هدف نیز با اشاره به اینکه سمعک کالایی وارداتی 
قطع  ترجیحی  ارز  گذشته  سال  اینکه  به  باتوجه  گفت:  است، 
شد، هر تعداد سمعکی که در دفتر تجهیزات وزارت بهداشت 
موجود بود با هماهنگی سازمان بهزیستی دریافت شد و اکنون 
این سمعک ها در برخی استان ها توزیع شده و در برخی استان ها 

در حال توزیع است.
وی ادامه داد: همچنین باتوجه به قرارداد معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری با شرکت های دانش بنیان، از اوایل سال گذشته 
برای تولید سمعک اقدام شده و قرار است طی ۱۸ ماه اولین مدل 

سمعک ایرانی تولید شود.

حذف سهم توانیابان از برنامه هفتم توسعه و ادامه اعتراضات

وقتی معلولان قلم می خورند!
سند برنامه پنج ساله هفتم توسعه کشور در اردیبهشت ماه بود که طی مراسمی با حضور محمد مخبر معاون اول رئیس جمهوری رونمایی شد. این سند که 
به گفته رئیس سازمان برنامه بودجه از ۳ قسمت، ۲۲ سرفصل و حدود ۳۰۰ حکم قانونی تشکیل شده قرار است به زودی به مجلس ارائه شود، اما انتشار این 
برنامه در حوزه های مختلف از جمله در حوزه توجه به افراد دارای معلولیت با نقدهایی همراه بوده و به اعتقاد فعالان و کارشناسان این حوزه در برنامه هفتم 
توسعه توجه به جامعه معلولین کشور نسبت به شش برنامه قبلی توسعه کمتر بوده است.  البته این اولین بار نیست که افراد دارای معلولیت با بی توجهی 
به حقوق شان در قوانین یا عدم اجرای دقیق قوانین این حوزه مواجه می شوند. از جمله این قوانین نیز ماده ۲۷ قانون حمایت از افراد دارای معلولیت که 
براساس آن دولت مکلف است، کمک هزینه معیشت افراد دارای معلولیت بسیار شدید و یا شدید فاقد شغل و درآمد را به میزان حداقل دستمزد سالانه 

تعیین و اعتبارات لازم را در قوانین بودجه سنواتی کشور منظور کند.  

تولید اولین »سمعک ایرانی« ظرف ۱۸ ماه

از مجلس انتظار 
می رود افراد 

دارای معلولیت 
از نظر حقوق 

مادی و اجتماعی 
در اولویت 

قرار گیرند تا 
حقوق شان 

تامین شود، اما 
پیشنهاداتی 

که برای افراد 
دارای معلولیت 

داده می شود، 
اگر نگوییم با 

نگاه های ترحمی 
است، اما با نگاه 

ناچیز به این قشر 
می نگرند

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت، قیمت 
سنین  از  دخانیات  مصرف  افزایش  علل  از  را  فراوان  دسترسی  و  پایین 
نوجوانی و جوانی دانست و با طرح این سوال که چرا عطش نمایش مصرف 
دخانیات در شبکه نمایش خانگی زیاد شده است؟، از تخلف در تبلیغ و 

نمایش محصولات دخانی انتقاد کرد. 
مهندس بهزاد ولی زاده همزمان با روز جهانی بدون دخانیات با اشاره به 
افزایش مصرف دخانیات بویژه در گروه های سنی نوجوان و جوان، تصریح 
کرد: یکی از دلایل افزایش مصرف این گروه، قیمت پایین محصول دخانی 
و دسترسی فراوان و تخلفاتی نظیر تبلیغ، فروش سیگار نخی و سیگارهای 

قاچاق است.
وی با تاکید بر اینکه اگر قرار است هدف کاهش مصرف محقق شود، باید 
به تمام زنجیره نگاه کنیم، اظهار کرد: خوشبختانه دادستانی کل کشور برای 
اجرای قانون به پشتیبانی ما پرداخته است و دستورالعمل هایی در حال 
صدور است تا با هرگونه تخلفی در سطح عرضه بتوان با شدت برخورد کرد.

چرا پروانه فروش محصولات دخانی ارزش خاصی ندارد؟
ولی زاده تاکید کرد: کسی که تخلفات فوق را انجام می دهد و به نوجوان 
زیر ۱۸ سال دخانیات می فروشد باید مجازات شده و پروانه اش برای همیشه 
لغو شود تا این تنبیه موثر واقع شود. وقتی تعداد زیادی واحد صنفی 
بدون پروانه فروش دخانیات، فعالیت می کنند و حتی آنهایی هم که پروانه 
گرفتند برای تمدید آن اقدام نمی کنند، یعنی اینکه پروانه فروش ارزش 

خاصی ندارد. مصوبات فراوانی در رابطه با خرید و فروش دخانیات داریم 
که اجرایی نمی شوند؛ بنابراین تا عزم ملی برای کاهش مصرف نباشد مشکل 
وزارت  دخانیات  کنترل  کشوری  ستاد  دبیرخانه  داشت.رئیس  خواهیم 
بهداشت با انتقاد از نمایش و تبلیغ مصرف دخانیات در شبکه نمایش 
خانگی،  تصریح کرد: مصوبات زیادی در ستاد کشوری کنترل دخانیات 
داریم که از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درخواست کرده ایم نظارت خود 

را بر تولید محتواهای این چنینی افزایش دهند.
وی اضافه کرد: از برخی از بازیگران می شنویم که می گویند کارگردان از 
آنها می خواهد برای ایفای یک نقش حتما باید سیگار بکشند تا جایی که 
حتی خود فرد سیگاری نبوده اما از او درخواست شده که برای به دست 
آوردن نقش، سیگار بکشد؛ اما یک کارگردان چرا باید چنین الزامی برای 

بازیگر خود بگذارد؟
چرا عطش نمایش مصرف دخانیات در شبکه نمایش خانگی زیاد شده 

است؟
وی افزود: اینها باید از منظر حقوقی ریشه یابی شود. چرا عطش نمایش 
مصرف دخانیات در شبکه نمایش خانگی زیاد شده است؟ اینکه به واسطه 
نشان دادن سیگار، یک نوجوان فکر کند سیگار کشیدن برای او وجهه 
اجتماعی خاصی به دنبال دارد یک نوع خیانت به نسل جوان است. اگر 
این روند ادامه داشته باشد، متاسفانه قوانین کنترل دخانیات اثر بخشی 
خود را از دست خواهد داد. همین کشور ترکیه که همسایه ما است آیا یک 

صحنه سیگار کشیدن در آثار نمایشی خود دارد؟ نمی گویم درصد مصرف 
آن کشور کم است اما اینکه از تبلیغات مواد دخانی جلوگیری شود، برای 

آنها یک اولویت است و دارند فرهنگسازی می کنند.
علت فروش موقت دخانیات در دکه های مطبوعاتی

وی در خصوص اجرای طرح موقت فروش محصولات دخانی در دکه های 
مطبوعاتی، بیان کرد: ظاهرا مشکلاتی برای صدور پروانه فروش موقت و 
تعریف این صنوف در سامانه اصناف کشور وجود داشت که در جلساتی 
این موضوع را نمایندگان اتاق اصناف اعلام کردند و درخواست شد که 
مهلت یکساله اجرای طرح از زمانی در نظر گرفته شود که ثبت عاملیت آنها 
در سامانه اصناف انجام شده باشد. هدف از این سیاست، افزایش شفافیت 
زنجیره عرضه و جلوگیری از فروش قاچاق بود که وزارت صمت پیشنهاد 

اجرای آزمایشی یک ساله طرح فروش دخانیات در دکه ها را مطرح کرد.
درج کد رهگیری بر محصولات دخانی انتظارات را برآورده کرد؟

او به اجرای طرح درج کد رهگیری بر محصولات دخانی اشاره کرد و 
گفت: این طرح هم آنگونه که انتظار داشتیم سبب شفافیت نشد. اگر 
نتوانیم بانک اطلاعاتی از این طریق احصا کنیم مانند این است که هیچ 
کاری نکرده ایم و نمی دانیم میزان تولیدات داخلی به مصرف داخل رسیده 
است یا از کشور خارج شده است؟ وقتی میزان تولید مشخص باشد باید 
بدانیم تولید کجا می رود؟ سیستم کد رهگیری باید بتواند به ما بگوید هر 

کالای دخانی پس از تولید دقیقا در چه نقطه ای قرار دارد.

عطش »شبکه نمایش خانگی« برای نمایش دخانیات
وش موقت« سیگار در دکه های مطبوعاتی علت »فر


